
 
 

 

2. maj 2024 Aqqalu C. Jerimiassen 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

  

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

  

1. Finder Naalakkersuisut det hensigtsmæssigt, at Royal Greenland udnytter sin 

dominerende markedsposition til bevidst at betale sine leverandører en pris, der ligger 

markant over markedsprisen, og dermed presse konkurrencen fra private 

fiskeriselskaber? 

2. Mener Naalakkersuisut, det er hensigtsmæssigt, at Royal Greenland i flere år har 

indhandlet stenbiderrogn med underskud? 

 

(Inatsisartut medlem Aqqalu C. Jerimiassen, Atassut) 

 

Begrundelse: 

I de seneste uger har der fremgået af pressemateriale fra Royal Greenland, at det selvstyreejede 

selskab i to tilfælde har betalt afregninger til fiskerne, der efter eget udsagn ligger langt over 

markedsprisen.  

I Sermitsiaq-udgaven fra fredag den 26. april i år fortæller bestyrelsesformand i Royal Greenland, 

Maliina Abelsen, at Royal Greenland under Covid-19 valgte at fortsætte indhandlingen, selv da 

markedet lukkede ned. Til KNR siger bestyrelsesmedlem Niels Thomsen den 25. april, at Royal 

Greenland i de forgangne år har indhandlet stenbiderrogn med underskud af hensyn til fiskerne. En 

beslutning, der må formodes også at berøve andre selskaber muligheden for at tjene penge på 

stenbiderrogn. 

Jeg ønsker bestemt, at vores fiskere bliver betalt godt for deres arbejde. Overordnet set er det dog 

vigtigere for mig, at fiskeriet er rentabelt på lang sigt. Dette opnås kun ved at sikre, at der er flere 

aktører på markedet, der kan skabe konkurrence om indhandlingen. Hvis Royal Greenland, med 

landskassen i ryggen, kan overbyde de private fiskerivirksomheder, vil konkurrencen stoppe, og 

indhandlingspriserne vil falde igen. Det vil være skadeligt for fiskeriet og for hele samfundet. 


